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近日，学术界一则消息引发广泛关注。2020 年 3 月 30 日，在《Microbiology and Immunology》杂志上，Yukihiro Hiramatsu 等人发表了关于百日咳博德特氏菌在小鼠气管定植时小 RNA 表达的研究论文。该杂志影响因子为 1.9Q4，发表之初也受到了一定的关注。
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然而，剧情反转。2025 年 3 月 31 日，这篇论文被撤回。原来，大阪大学进行了机构调查，发现论文第一作者存在严重的数据造假行为，图 1 (b)、图 1 (c) 以及图 2 中 Bpr4 相关数据都是伪造的。在最后一位作者提出请求，所有作者达成一致，加上期刊主编、日本相关细菌学、病毒学、宿主防御研究学会以及出版方 John Wiley & Sons Australia, Ltd. 共同同意后，这篇论文最终被撤稿。
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此次撤稿事件，再次给学术界敲响警钟，科研诚信是学术研究的基石，一旦数据造假，不仅会误导科研方向，还会损害整个学术环境的公信力。
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/40159856/
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Abstract

Y. Hiramatsu, K. Suzuki, D. Motooka, S. Nakamura, Y. Horiguchi, “Expression of Small RNAs of
Bordetella Pertussis Colonizing Murine Tracheas," Microbiology and Immunology 64, no. 6 (2020):
469-475, https://doiorg/10.1111/1348-0421.12791 [EKEHGAY. The above article, published online
on 30 March, 2020 in Wiley Online Library (wileyonlinelibrary.com), has been retracted by agreement
between the authors; the journal Editors-in-Chief, Chikara Kaito, Tomoyuki Honda, and Tomohiro
Sawa; the Japanese Society for Bacteriology, the Japanese Society for Virology, and the Japanese
Society for Host Defense Research; and John Wiley & Sons Australia, Ltd. The retraction has been
agreed due to the request from the last author and the mutual agreement among all authors, after an
institutional investigation was conducted by Osaka University that recommended retraction. The
institutional investigation revealed that the first author was responsible for data fabrication and
Talsification within Figure 1(b), Figure 1(c) and data fabrication in Figure 2 for the Bpr4, 8 panels.

Therefore, the conclusions of the paper are substantially compromised
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The above article, published online on 30 March, 2020 in Wiley Online Library
(wileyonlinelibrary.com), has been retracted by agreement between the authors; the journal
Editors-in-Chief, Chikara Kaito, Tomoyuki Honda, and Tomohiro Sawa; the Japanese Society
for Bacteriology, the Japanese Society for Virology, and the Japanese Society for Host
Defense Research; and John Wiley & Sons Australia, Ltd. The retraction has been agreed due
to the request from the last author and the mutual agreement among all authors, after an
institutional investigation was conducted by Osaka University that recommended retraction.
The institutional investigation revealed that the first author was responsible for data
fabrication and falsification within Figure 1(b), Figure 1(c) and data fabrication in Figure 2 for
the Bpré4, 8 panels. Therefore, the conclusions of the paper are sub&t@l&%ﬁmﬁh@g&e er




